
České drony v ruských stepích
Bezpilotní letouny čeká 
boom jako internet před 
dvaceti 
lety, říká 
podnikatel 
Ladislav Semetkovský.
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Lékaři mají povinně 
pracovat v nemocnicích 
Lékaři ze samostatných 
ambulancí by měli v rámci 
celoživotního vzdělávání 
pravidelně chodit na stáže 
do nemocnic. Navrhli to 
koaliční poslanci. str. 2

Grandhotel Pupp bude 
patřit jedinému majiteli
Valná hromada společnos-
ti Grandhotel Pupp Kar-
lovy Vary schválila návrh 
majoritního akcionáře, 
firmy PND Kyresan, na 
výkup akcií od drobných 
podílníků. str. 6

Polsko odstřelilo 
Nord Stream 2
Západoevropské firmy 
vycouvaly z konsorcia pro 
stavbu plynovodu z Ruska 
Nord Stream 2. Projekt 
narazil u polského antimo-
nopolního úřadu. str. 8

Nájmy v Německu 
prudce zdražují
Nájemné za byty v Němec-
ku vzrostlo od roku 2010 
o 10,2 procenta. Důvodem 
je zejména růst počtu oby-
vatel velkých měst. str. 8
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sázka na babiše 
a životní úroveň 
v krajských volbách 
nepůjde o klasickou 
válku proti vládě. Bude 
to především boj mezi 
čSSD a hnutím ano.

téma

str. 4–5
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DonalD tRUmP:

kdyby mi odporná a zkorum-
povaná média nevsunovala 
do úst nesprávný význam slov, 
která jsem použil, a chovala se 
ke mně čestně, v průzkumech 
bych vedl nad Hillary o 20 %.

twitter.com/e15news

rozhovor

str. 10–11

Tisíc bytů 
znamená v pražských 
poměrech uspokojení 

poptávky na necelé

dva 
měsíce.

Investice 
může převýšit

3 
miliardy korun. Tržby 

z projektu budou při 
současných cenách vyšší 

než čtyři miliardy 
korun. 

Přes tisíc 
bytů v celkem 

16
domech vybuduje 

developer CPI v pražské 
Hostivaři na pozemcích 

někdejších podniků 
Technometra 

a Praga.

miliardář vítek 
postaví tisíc bytů

byznys / str. 6
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Babišova dýška
Spropitné pro číšníky nebude podléhat 
elektronické evidenci tržeb, uklidnil Andrej 
Babiš gastronomický svět na svém blogu Deník 
nepolitika. V kontrastu s jinými problémy Česka, 
a že se jich za působení Sobotkovy vlády vyrojilo 
dost, jsou to roztomilé starosti. Navíc Babiš 
řeší absurdní detaily. Spropitné totiž podle něj 
nebude spadat pod EET jen v případě, když ho 
skutečně dostane číšník. Pokud si dýško nechá 
majitel, tak se má evidovat. Jak chce Babiš tohle 
všechno kontrolovat, už nevysvětlil. Třeba povo-
lá tisíce špiclů, kteří obsadí podniky po celé zemi 
a budou majitelům koukat přes rameno. Vzhle-
dem k Babišovým zkušenostem s komunistickou 
StB to možná není až tak nereálná varianta. 

Bohuslav Sobotka se vrátil z dovolené a hned 
dal průchod svému legendárnímu populismu. 
Prý nesouhlasí s návrhem (předložil ho rezort 
vládních partnerů alias soupeřů z ANO) na 
růst poplatků za odběr podzemní vody. To, že 
zvyšování cen patří mezi nástroje pro boj se 
suchem, šéfa ČSSD nezajímá. Hlavní je, aby se 
voliči nezlobili. 

V supermoderních tunelech na Pražském 
okruhu se objevila šedesátka, jinak se v nich 
jezdí osmdesátkou. Důvod snížení rychlosti je ale 
nejasný. Podle ŘSD se modernizuje kamerový 
systém. Problém ale je, že v tunelech se nic neděje. 
Ovládání dálkově řízených proměnných značek 
podle aktuální situace je zřejmě velký problém. n Poslanci chtějí výpo-

moc ambulantních dok-
torů nařídit zákonem. 
Šéf lékařské komory 
Kubek mluví o nucených 
pracích.

Adéla Čabanová

Lékaři ze samostatných ambu-
lancí by měli v rámci celoživotní-
ho vzdělávání pravidelně chodit 
na „stáže“ do nemocnic. Navrhla 
to při jednání o vzdělávání lékařů 
skupina poslanců ze všech tří ko-
aličních stran. Kontakt s novinka-
mi v oboru je přitom jen jedním 
z motivů. Nařízení má také pomo-
ci zajistit služby v nemocnicích, 
ve kterých chybí personál.

„Ambulantní lékaři by měli 
sami chtít zůstat ve spojení 
s trendy v nemocnicích, a aby vů-
bec věděli, kam pacienta poslat, 
což mnohdy nevědí,“ vysvětlil 
jeden z předkladatelů návrhu, 
poslanec a hejtman Jiří Běhounek 
(ČSSD).

Autoři návrh konzultovali s mi-
nistrem zdravotnictví Svatoplu-
kem Němečkem (ČSSD), jeho pod-
poru při hlasování zatím jistou 
nemají. „Ministr zatím definitivní 
postoj nezaujal a je otevřen další 

diskuzi,“ uvedl mluvčí ministra 
Ladislav Šticha.

S povinnou prací ambulant-
ních lékařů v nemocnicích nesou-
hlasí zástupci lékařských spolků 
ani opozice. „Česká lékařská 
komora se bude všemi prostředky 
snažit schválení takového návrhu 
bránit,“ říká prezident komory 
Milan Kubek. Obává se, že by 
ministerstvo mohlo nařizovat 
soukromým lékařům, aby vypo-
máhali v nemocnicích i zdarma. 
Mluví proto o nucených pracích.

To je podle Běhounka nesmysl. 
„Nic takového tam napsáno není. 
Lékařská komora by měla disku-
tovat, jak to zajistit, a ne do toho 
sprostě kopat,“ říká Běhounek.

Už nyní se mají podle zákona 
ambulantní lékaři podílet na 
zajištění pohotovostí, není to 
ale vymahatelné. Navrhované 

povinné stáže by organizovaly 
kraje, jejich délku, četnost a výčet 
oborů, kterých by se týkaly, by 
určilo ministerstvo zdravotnictví 
vyhláškou.

Sdružení ambulantních lékařů 
upozorňuje, že soukromý lékař 
při stáži přijde o příjem z am-
bulance, náklady na její provoz 
ale nezmizí. „Je jasné, že by se 
pacientům snížila dostupnost 
ambulantní péče,“ uvádí předse-
da sdružení Zorjan Jojko.

Poslanci zdravotního výboru 
budou věc probírat na konci 
srpna. Leoš Heger (TOP 09) chce 
navrhnout, aby stáže byly jen dob-
rovolné. „Myšlenka, aby ambu-
lantní lékaři chodili do nemocnic 
na stáže, je pěkná. Toto je ale 
brutální příkaz státu, který by byl 
ústavně napadnutelný,“ myslí si.
názory str. 12

soukromí lékaři mají 
povinně pracovat 
v nemocnicích 

Protagonisté dne

Jiří běhounek

poslanec a hejtman

radovan vítek

majitel orka a cpi

Alexej miller

šéf gazpromu

Nucené práce či elegantní řešení 
personálních problémů. Poslanci 
navrhují, aby ambulantní lékaři 
chodili „pomáhat“ do nemocnic.

str. 2

Zpustlý areál podniků Praga 
Hostivař a Technometra se změní 
na tisíc bytů. Radnice Prahy 15 nyní 
ladí smlouvu s developerem.

str. 4

Stavba ropovodu Nord Stream 2 
má problém – negativní posudek 
polského antimonopolního úřadu 
vedl k odchodu západních partnerů.

str. 8

Zápisník  
Davida Vagadaye

Vzdělávání absolventů medicíny se má zjednodušit. Je to jeden z hlavních 
kroků, kterými chce ministr zdravotnictví Svatopluk Němeček řešit problém 
s nedostatkem lékařů v českých nemocnicích. Návrh pravidel ale budí obavy 
praktických dětských lékařů. Ti tvrdí, že se kvůli zákonu zhorší péče o děti. 
Jejich specializace má totiž zmizet a mají se vzdělávat stejně jako dětští lékaři 
v nemocnicích. Poslanci ODS navrhují zachování oboru.

Jednodušší praxe, 
více doktorů

z ordinAce nA sál. Nový poslanecký návrh má pomoci vyřešit nedostatek personálu tím, že do nemocnic 
budou pravidelně chodit lékaři ze samostatných ambulancí.
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n Vybrán prozatím 
přitom není ani 
samotný dodavatel 
náramků. Minister-
stvo chce smlouvu 
s případným vítězem 
tendru uzavřít do 
konce letošního roku.

Prostory pro monitoro-
vací centrum, které bude 
zabezpečovat neustálý 
dohled nad vězni s hlídacím 
elektronickým zařízením 
– takzvanými náramky 

začalo ministerstvo připra-
vovat v přízemí svého sídla 
v Praze. 

„Monitorovací cent-
rum bude zabezpečovat 
permanentní dohled nad 
elektronicky monitorova-
nými osobami v nepřetr-
žitém provozním režimu 
24 hodin denně. V případě 
zjištění, že došlo k poruše-
ní stanovených pravidel, 
budou operátoři centra 
bezodkladně kontakto-
vat monitorované osoby 
a na základě vyhodnocení 
nastalé situace budou 

připraveni iniciovat zásah 
Policie ČR,“ popsal Jakub 
Říman z tiskového odboru 
ministerstva.

Podrobnější informace 
o zabezpečení dohledového 
centra nechce ministerstvo 
spravedlnosti z bezpeč-
nostních důvodů konkre-
tizovat. Prozatím uvedlo, 
že v odboru elektronického 
monitorovacího systému, 
jehož součástí bude i dohle-
dové centrum, bude v době 
zahájení monitoringu pra-
covat celkem sedmnáct za-
městnanců.

Zařízení má hlídat 
domácí vězně, ale nedáv-
ná novela trestního řádu 
umožňuje využití „náram-
ků“ také u některých vazeb-
ně stíhaných obviněných. 
S tendrem na dodavatele 

zařízení je dlouhodobý 
problém, už několikrát byl 
zrušen – naposledy proto, 
že do něj nepřišla žádná na-
bídka. Předpokládaná cena 
aktuální veřejné zakázky 
činí 100 milionů korun. /čtk/

ministerstvo připravuje 
sledovací centrum pro náramky
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Volání 
už od 1 kč

Koupíte 

v trafice 

a e-shopu

Volání za 1 Kč/min. se vztahuje na volání na jedno 
vámi zvolené číslo nebo na víkendové volání při 
dobití kreditu min. 200 Kč měsíčně. 

Více informací a e-shop na bleskmobil.cz 

256764/17� inzerce

Antimonopolní úřad nemůže 
zahájit správní řízení, pro-
tože nebylo ještě zahájeno 
zadávací řízení ani podepsá-
na smlouva s firmou Kapsch.

Zastaveno bylo šetření, ve 
kterém Úřad pro ochra-
nu hospodářské soutěže 
(ÚOHS) zkoumal záměr 
státu prodloužit o tři roky 
smlouvu na provoz mýtné-
ho systému se společností 
Kapsch bez výběrového 
řízení. Rozhodnutí vlády 
prodloužit s Kapschem bez 
tendru smlouvu v červenci 
u ÚOHS napadlo Hnutí Sta-
rostové a nezávislí (STAN), 

současně podalo podnět 
i k Nejvyššímu státnímu 
zastupitelství.

Hnutí s podnětem přijde 
znovu. „Stanovisko ÚOHS 
pomíjí, že konkrétní kroky 
už vláda udělala, úkony k za-
dávacímu řízení tedy byly. 
Pokud je ministr dopravy po-
vinen před podpisem smlou-
vy dát smluvní dokumenty 
vládě, předpokládáme, že de-
bata k tomuto tématu bude 
také veřejná a že náš podnět 
k ÚOHS znovu postoupíme,“ 
citoval místopředsedu STAN 
Stanislava Polčáka server 
Neovlivní.cz. /čtk/ více e15.cz

Úohs zastavil šetření 
na mýtný systém 

Babiš: Spropitné nebude 
podléhat evidenci tržeb 
Spropitné, které si ponechá 
barman nebo číšník, nebude 
podléhat elektronické eviden-
ci tržeb. V případě, že si ovšem 
spropitné ponechá částečně 
nebo celé majitel restaurace, 
pak by se mělo evidovat. Uvedl 
to ministr financí Andrej 
Babiš (ANO).  více e15.cz

BIS má nového šéfa 

Novým ředitelem Bezpeč-
nostní informační služby  se 
včera stal dlouholetý pracov-
ník kontrarozvědky Michal 

Koudelka. Ve funkci nahra-
dí Jiřího Langa, který na 
začátku června po 13 letech 
ve funkci požádal o odvolání. 
Výměnu na pozici šéfa kon-
trarozvědky schválila vláda 
na konci července.

MF a OKD podepsaly 
smlouvu o půjčce 
Stát včera prostřednictvím 
ministerstva financí uzavřel 
s těžební společností OKD 
smlouvu na úvěr 700 milionů 
korun. Půjčka je podmíněna 
reorganizací firmy, o které 
věřitelé OKD rozhodli minu-
lý týden. /čtk/

Krátce

elektronický dozorce. Dohled nad lidmi, kteří mají uložené 
domácí vězení, umožní zařízení připevněné na ruce či na noze.
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Stejný cíl, rozdílné pro-
středky. Socialisté a hnutí 
ANO se poperou o třináct 
míst v čele krajů, a pokud se 
předvolební průzkumy opět 
kardinálně nemýlí, mohl by 
jejich volební souboj skončit 
patem. Sobotkovci i babišov-
ci jsou si toho vědomi, a o to 
bude jejich boj urputnější. 

„Co budeme brát jako 
volební úspěch? Nechci 
uvádět čísla. Chceme ale mít 
největší skupinu hejtmanů 

v rámci Asociace krajů,“ pro-
hlásil před časem šéf ČSSD, 
premiér Bohuslav Sobotka. 
Ve straně se mluví o tom, 
že cílem je získat alespoň 
polovinu hejtmanů, přesněji 
pět nebo lépe šest ze třinácti 
křesel a spoluvládnout 
v drtivé většině regionů. 
Zisk pěti hejtmanství by 
za úspěch považoval také 
předseda ANO Andrej Babiš, 
i když ve vedení se mluví 
o tom, že mají na víc.

Sociální demokraté se 
v kampani hodlají spoleh-
nout především na to, že 
česká ekonomika roste, a ve 
vládě tlačili na růst platů. 
Výrazně se zlepšila i situace 
krajů, podle ČSSD mimo jiné 
proto, že už se nevede válka 
mezi kraji a kabinetem. „Co 
ČSSD slíbila, tak v krajích 
osm let plnila a hodlá to dě-
lat i nadále,“ říkají unisono 
socialisté. Proto se chtějí 
držet témat, která se týkají 

běžného života lidí, a na 
konkrétních věcech ukazo-
vat, kde něco udělali a kde se 
něco udělat chystají. 

Hlavní část kampaně 
sociální demokraté odstar-
tují poslední srpnový den 
v Plzni. Vyrazí tam premiér 
Sobotka se všemi ministry, 
navštíví okolí města a hlavní 
sláva vypukne odpoledne 
v centru Plzně. Stejným 
způsobem projedou socia-
listé všechny ostatní kraje. 
Poslední zastavení pak mají  
6. října na Moravském ná-
městí v Brně. 

Největší konkurenti sociál-
ních demokratů sice ještě 
horkou část kampaně ne-
spustili, ale agitaci k volbám 
vedou v podstatě už od květ-
na. Sázejí přitom na vůdce – 
vedle konkrétního kandidáta 
je vždy na billboardu Andrej 
Babiš. Ten osobně tlačí 
především celostátní témata. 
Poté co příliš nezabral pro-
blém reorganizace policie, 
potažmo korupce, se jako 
volební tahák snaží prosadit 
migraci. 

ANO nabízí voličům také 
mobilní aplikaci „Chceme 
lepší Česko“. Kdo se přes ni 
přihlásí, může napsat, co 
by chtěl zlepšit v místě, kde 
žije. Podle stratégů hnutí má 
úspěch, přihlásily se do ní 
tisíce lidí a kandidáti jejich 
náměty využívají.

Migrace ale nebude jen 
tématem babišovců. Z vět-
ších stran se problematiky 
ujala ODS, samozřejmě Úsvit 
a Blok proti islámu. Nově 
se však objevila i regionální 
uskupení s podobným pro-
gramem. V Ústeckém kraji si 
tak budou konkurovat třeba 
koalice „Ne ilegální imigraci 
– peníze raději pro naše lidi“ 
a „Ilegálním imigrantům 
NE – peníze raději pro naše 
děti“. Protiběženeckými 
sdruženími s názvy typu „NE 
migraci“ se ale hemží i Vy-
sočina a například v Plzeň-
ském kraji, kde si budou lidé 
vybírat z nejmenšího počtu 
možností, třetinu ze šest-
nácti kandidujících subjektů 
představují ty protiuprchlic-
ké nebo protimuslimské.

| 4 | téma voliči jdou na podzim k urnám

Karty jsou rozdány aneb 
Na prahu krajských 
a senátních voleb

n Poprvé v historii Česka se v nadcházejících krajských 
volbách nepovede klasická válka proti vládě. Bude 
to především boj mezi ČSSD a hnutím aNO. Pozice 
socialistů je přitom obtížnější, obhajují jedenáct 
hejtmanských postů. ANO se v regionálních volbách bude 
o hlasy voličů ucházet vůbec poprvé. Ve stejném termínu 
jako krajské volby se uskuteční i první kolo voleb do 
třetiny Senátu. Horní komoru parlamentu nyní kontroluje 
vládní koalice, pro udržení většiny bude muset obhájit 
anebo získat alespoň šest z 27 rozdělovaných mandátů. 
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Jana  
Havligerová

Stranu připravila

n Senátní volby se ne-
těší přílišné přízni vo-
ličů, účast bývá chabá, 
ale mívají dramatický 
náboj.

V letošních volbách do 
Senátu hraje o hodně hlavně 
ČSSD, jež by teoreticky moh-
la ztratit až deset ze 33 se- 
nátorských mandátů. Ob- 
hajovat křeslo bude napří-
klad místopředseda horní 
komory parlamentu Zdeněk 
Škromach, nově se o něj 
bude ucházet ministr prů-
myslu Jan Mládek.  

Jedenáctičlenný klub 
KDU-ČSL a nezávislých by 
volbami mohl přijít o tři 
členy, dva z nich jsou lidovci, 
třetí nestranička, místopřed-
sedkyně Senátu Miluše Hor-
ská. Z pětičlenného klubu 
ANO končí mandát jen Aleně 
Dernerové zvolené za hnutí 
Severočeši.cz. 

Obtížná je situace ODS. Má 
obhajovat osm ze čtrnácti 
křesel, a hrozí jí tak, že přijde 
o pozici druhé nejsilnější 
senátorské frakce. Klub 
Starostů a nezávislých má 
šest členů, mandát 
končí předsedovi 
Janu Horníkovi. 
O znovuzvolení 
se uchází  
19 ze 27 
senátorů, 
o mandát už 
nebude usi-
lovat Přemysl 
Sobotka (ODS), 
jeden z nejdéle 
sloužících senátorů. 

Většinu nových kandi-
dátů na senátorské posty tra-
dičně představují regionální 
politici. Tentokrát se však na 
kandidátkách objevila i „esa“ 
– u hnutí ANO třeba tanečník 
Vlastimil Harapes či žokej 
Josef Váňa. Za ČSSD a Stranu 
zelených nastupuje do boje 

filozof Václav Bělohradský, 
za Úsvit šéfka Energetického 
regulačního úřadu Alena Vi-
tásková. Strana soukromníků 
nasadila hudebníka Felixe 
Slováčka, ODS bývalého disi-

denta Františka „Ču-
ňase“ Stárka.  Na 

mandát aspiruje 
i protiislámský 
aktivista Mar-
tin Konvička, 
kandiduje za 
Alternativu 
pro Českou 

republiku 2017. 
Nejmenší 

nabídku budou 
mít voliči na Kutno-

horsku a Novojičínsku, 
kde se přihlásilo jen po šesti 
kandidátech. Vysoká je na- 
opak v Praze, hlavně v šestém 
a desátém obvodu, ale třeba 
i na Bruntálsku či Mělnicku. 
Do voleb se letos přihlásilo 
233 kandidátů, o šest více než 
do předchozích v roce 2010.

O 27 senátních křesel se ucházejí 
více než dvě stovky kandidátů

Zastoupení v nynějších  
senátorských klubech

Do voleb se  
letos přihlásilo  

233
kandidátů, o šest více  
než do předchozích  

v roce 2010.

  Česká strana sociálně demokratická  33

  Občanská demokratická strana  14

  KDU-ČSL a nezávislí  11

  Starostové a nezávislí  6

  SPO+KSČM+Severočech  6

  ANO + Severočeši.cz  5

  senátoři nezařazení do klubu  6

Celkový  
počet  
mandátů  81

 pramen senát

Kdo se uchází o přízeň  
voličů v krajích

V Libereckém kraji se 
zaregistrovalo devět stran, 
dvě hnutí a osm koalic, 
mezi nimi všechny strany 
zastoupené v krajském 
zastupitelstvu i parlamentu. 
Před čtyřmi lety vyhrálo hnutí 
Starostové pro Liberecký kraj, 
drží i hejtmanství.

Ve středních Čechách podalo 
kandidátku dvacet uskupení, 
o jedno méně než při 
minulých volbách. Kraji vládne 
ČSSD spolu s komunisty.

V Moravskoslezském kraji je 
zaregistrováno nejvíce, a to 
25 kandidátek, hejtmanství 
obhajuje ČSSD.

V Jihomoravském kraji 
kandiduje 21 uskupení, proti 
vládnoucí ČSSD jde například 
TOP 09 společně s Žít Brno.

Nejmenší výběr budou 
mít lidé v Plzeňském 
a Královéhradeckém kraji, 
kde se sešlo po sedmnácti 
kandidátkách.

Mezi dvaceti hlasovacími 
lístky si budou voliči vybírat 
v Karlovarském a Zlínském 
kraji, v Olomouckém kraji  
a na Vysočině by jich měli 
mít 21 a v Pardubickém kraji 
o jeden více.

V Ústeckém kraji kandiduje 
23 politických stran, hnutí 
a koalic, o čtyři více než 
v posledních volbách, vítězství 
budou obhajovat komunisté, 
vládnou společně s ČSSD.

V jižních Čechách je přihlášeno 
23 uskupení a hejtmanský post 
obhajuje ČSSD.
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n Zpustlý průmyslový 
areál v Hostivaři na 
území dvou měst-
ských částí se změní 
na novou čtvrť. Rad-
nice už připravují 
plánovací smlouvu 
s developerem.

Daniel Novák

Není to ještě ani rok, kdy 
představitelé skupiny CPI 
tvrdili, že firma miliardáře 
Radovana Vítka šlape v nové 
výstavbě na brzdu. Aktuálně 
se však společnost Orco, kte-
rou realitní magnát ovládá, 
pustila naplno do přípravy 
bytového projektu v Praze 
v Hostivaři. Vítek dosud tak 
rozsáhlý rezidenční komplex 
nepostavil. 

Na šesti hektarových 
pozemcích, na kterých kdysi 

stály podniky Praga Hostivař 
a Technometra, vyroste přes 
tisíc bytových jednotek. 
Investice podle informací 
z trhu může přesáhnout tři 
miliardy korun. Při součas-
ných cenách vyjdou tržby 
z projektu nad hra-
nicí čtyř miliard 
korun. 

Projekt na-
zvaný Obytný 
soubor Praga 
bude tvořit 
šestnáct by-
tových domů. 
Vzniknou 
postupně v pěti 
etapách, vyplývá 
z dokumentů 
předložených úřadům. 
Zahájení výstavby první eta-
py se předpokládá v příštím 
roce a ukončení výstavby je 
plánováno na rok 2022. 

Vítkovy firmy záměr ne-
komentovaly. „Projekt přes 
tisíc bytů se zdá obrovský, 

ale je nutné si uvědomit, 
že představuje uspokojení 
současné poptávky za necelé 
dva měsíce,“ vysvětlil ana-
lytik developerského trhu 
František Brož.

Přesto představitelé měst- 
ské části Prahy 15 

uvádějí, že z jejich 
hlediska projekt 

představuje 
výstavbu 
nové čtvrti 
pro zhruba 
2500 obyva-

tel. Podrob-
nosti záměru 

jim developer 
představil před 

pár měsíci. Magistrát 
na začátku srpna rozhodl, 

že projekt bude posuzován 
podle zákona o vlivu staveb 
na životní prostředí. 

„Společnost vede s ve-
dením Prahy 15 jednání 
o možnostech spolupráce na 
rozvoji městské části formou 

Miliardář Vítek postaví tisíc bytů

Obytný soubor 
Praga z pohledu  

Prahy 15 představuje 
výstavbu nové čtvrti  

zhruba pro

2500
obyvatel.

Podomní 
prodej
Stížnosti na praktiky po- 
domních prodejců s energie-
mi řešíme neustále. Nenech-
te se „dotlačit“ k uzavření 
nevýhodné smlouvy pod 
jejich nátlakem.

Návštěva podomního pro-
dejce elektřiny či plynu má 
stejná pravidla jako třeba 
návštěva prodejce hrnců. Ve 
většině případů jde pouze 
o provize prodejců. Ti se čas-
to vydávají za zaměstnance 
dosavadního dodavatele, 
distributora nebo přichá-
zejí jménem Energetického 
regulačního úřadu s tím, že 
jdou například kontrolovat 
vaši fakturu. 

Váš dodavatel má ovšem 
o odběrném místě veškeré 
informace, proto nemu-
sí nikoho posílat. Musím 
zdůraznit, že distributor ani 
zaměstnanci ERÚ takové 
kontroly neprovádějí. Pokud 
vás takový prodejce navštíví, 

vždy máte možnost ho ne-
přijmout. Žádnou smlouvu 
podepisovat nemusíte. Stačí 
pouze kategoricky odmít-
nout.

Pokud nemáte v plánu 
změnit dodavatele energií, 
nepředkládejte své osob-
ní doklady, smlouvu se 
stávajícím dodavatelem ani 
fakturu. Právě z faktury 
prodejce vyčte veškeré údaje, 
které potřebuje k vyplnění 
smlouvy a stačí už jen váš 
podpis nebo jen potvrzení 
na tabletu. Nepoctivého 
prodejce zajímá pouze jeho 
zisk, nikoli to, že je pro vás 
smlouva nevýhodná.

Pokud vás nabídka zají-
má, žádejte několik dnů na 
prostudování návrhu nové 
smlouvy, obchodních pod-
mínek a ceníku. Získáte čas 
– smlouvu si můžete pročíst, 
poradit se, porovnat i s na-
bídkou jiných dodavatelů.

Apeluji na vás: vždy trvej-
te na tom, že si smlouvu před 
podpisem přečtete. Jedná se 
většinou o závazek na něko-
lik let za desítky tisíc korun.

Nezapomeňte si za týden 
přečíst v deníku E15 naše 
další informace, jaké jsou 
výhody smluv na dobu 
neurčitou. 
 Autorka je předsedkyní ERÚ

Z energetiky

Alena Vitásková

plánovací smlouvy a jednání 
koordinuje také s městskou 
částí Praha 10, na které se 
část záměru nachází,“ vy-
světlil hostivařský starosta 
Milan Wenzl (za ANO).  

Projekt se nachází v lo-
kalitě, kde už skupina Orco 
ještě pod jinými majiteli 
stavěla bytový soubor Slu-
nečný vršek. Mezitím však 
Orco v krizi citelně oslabilo. 
V roce 2014 se stalo terčem 

Vítkova nájezdu. Aktuálně 
převzetí Orka ze strany CPI 
posuzuje Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže. 

Další velký bytový projekt 
rozehrál Vítek v Bubnech 
v podobě bytové a kancelář-
ské zástavby. Také k tomuto 
pozemku přišel akvizicí 
Orka. Tisíce bytů chystá 
developer už deset let rovněž 
v Brně na pozemcích po 
bývalé Zbrojovce. 

n Na odkup akcií od 
drobných podílníků 
vynaloží majoritní 
vlastník kolem sedm-
desáti milionů korun.

Valná hromada společnosti 
Grandhotel Pupp Karlovy 
Vary schválila návrh hlav-
ního akcionáře, společnosti 
PND Kyresan, na výkup 
akcií od drobných podílníků. 
Firma vlastnící devadesát 
procent akcií se tak stane 
jediným vlastníkem. 

Akcionáři schválili cenu za 
akcii 2215 korun. PND Kyre-
san dosud vlastní 284 458 akcií 
hotelu v hodnotě tisíc korun, 
což představuje více než de-
vadesát procent základního 
kapitálu podniku. Na odkup 
zbývajících akcií tak vynaloží 
majoritní vlastník kolem se-
dmdesáti milionů. 

Výkup souvisí s plány na in-
vestice do dalšího zkvalitňová-
ní služeb hotelu a je důležitý 
pro další společné akvizice 
PND Kyresan a Grandhotelu 
Pupp na středoevropském 

Grandhotel Pupp bude 
patřit jedinému majiteli

hotelovém trhu. „Záměrem 
je konsolidovat majetkovou 
strukturu hotelu. Plánujeme 
společné investice a plné vlast-
nictví společnosti Grandhotel 

Pupp Karlovy Vary naše zá-
měry výrazně zjednoduší,“ 
vysvětlil mluvčí PND Kyre-
san Jaroslav Pomp. /čtk, paj/ 
 Více E15.cz

ExPanzE. PND Kyresan a Grandhotel Pupp Karlovy Vary chystají 
společné nákupy na středoevropském hotelovém trhu.

Fo
to

 č
tk

Počty bytů ve velkých pražských projektech 

 Pramen firmy

Developer Počet bytů Lokalita

Orco (CPI) 4500 až 5000 Bubny-Zátory

Sekyra Group 2500 Nádraží Žižkov-jih

Central Group 2000 Ruzyně

Central Group 1500 Nádraží Žižkov-sever

Sekyra Group 1300 Smíchov

Orco (CPI) 1037 Hostivař/Strašnice

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/grandhotel-pupp-bude-mit-jen-jednoho-majitele-ma-to-zjednodusit-investice-1314566
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KDE SE RODÍ UMĚNÍ A PŘÍRODA ČARUJE?

KAM ZA ČESKOU DIVOČINOU
VŠE V SRPNOVÉM ČÍSLE 

   speciál

České  
léto

256967/12� inzerce

Výroba sE 
rozbíhá. Technici 
v pražském Radotíně 
zatím smontovali 
deset dronů. Do konce 
roku mají přibýt další 
dvě desítky. Výhledo-
vě chce firma Primoco 
UAV vyrábět sto strojů 
ročně.Fo

to
 E

15
 M

ic
ha

el
 T

om
eš

n Postavit na místě 
vlastní továrnu. To 
je cesta, kterou chce 
pražská firma dostat 
své drony na ruský 
trh navzdory sankcím 
Evropské unie.

Štěpán Bruner 

Český výrobce Primoco UAV 
předpokládá, že ruským 
zákazníkům bude prodávat 
stovku svých bezpilotních 
letadel ročně. Právě dojed-

nává partnerství s tamní 
společností a chystá stavbu 
vlastního výrobního závodu 
za několik milionů korun. 
„Věřím, že v horizontu půl 
roku by to mělo být uzavřené 
a v příštím roce touto dobou 
budeme vyrábět,“ uvedl 
v rozhovoru pro deník E15 
zakladatel firmy Ladislav 
Semetkovský. 

Ke stavbě továrny přinutil 
Primoco zákaz vývozu dro-
nů do Ruska. Evropská unie 
totiž považuje bezpilotní 
prostředky za zboží dvojího 
užití, které by mohla využít 

armáda, a proto se na ně 
vztahují protiruské sankce. 

„Lokace není úplně defini-
tivní, mým favoritem ale je 
jedno malé letiště zhruba sto 
kilometrů od Moskvy,“ uvedl 
Semetkovský. Vyrůst tam 
má výcvikové centrum pro 
obsluhu dronů. Potenciál 
ruského trhu je obrovský. 

„Vezměte si například 
ochranu plynovodů a ropo-
vodů. V Rusku tyto běžně 
měří 28 tisíc kilometrů,“ vy-
světlil s tím, že nyní je kont-
rola potrubí kvůli odlehlosti 
a chybějící infrastruktuře 

časově náročná i nákladná. 
O drony se zajímá také ruské 
ministerstvo zdravotnictví, 
které by s jejich pomocí 
chtělo doručovat léky do 
odlehlých oblastí. 

Primoco už drony vyrábí 
v pražském Radotíně. Zatím 
jich vzniklo deset a do konce 
roku jich šest zaměstnanců 
zkompletuje ještě dvacet. 
V příštích letech by produk-
ce měla dosáhnout padesáti 
až sta strojů ročně a týž 
počet má vznikat v Rusku. 
 rozhoVor str. 10 a 11
   Více E15.cz

Češi chystají výrobu dronů v rusku

Taxislužby Modrý anděl 
a Speed Cars se sloučí
Od září spolupráce, do 
konce roku sloučení – ta-
kový záměr mají provo-
zovatelé dvou taxislužeb. 
Modrý anděl ve Speed 
Cars získá podíl, jenž bude 
postupně zvyšovat. Firmy 
chtějí do roka vystupovat 
pod jednou značkou a pro-
vozovat přes pět set aut.

Mountfield utržil 
o patnáct procent více
Prodejce zahradní tech-
niky a bazénů Mountfield 
loni utržil 4,5 miliardy ko-
run, meziročně o patnáct 
procent více. V roce 2014 
měla firma tržby 3,9 mi- 
liardy korun a šestiná-
sobně zvýšila zisk, který 
dosáhl 84 milionů korun. 

Pětina e-shopů doručí 
zboží v den objednávky 
Většina internetových 
obchodů, právě šedesát 
procent, dodá zboží do 
druhého dne, pětina do  
48 hodin a pětina v den 
přijetí objednávky. E-sho-
py se na rychlost zaměřují, 
protože výrazně ovlivňuje 
zákaznickou spokojenost, 
ukázal průzkum Asoci-
ace direct marketingu, 
e-commerce a zásilkového 
obchodu u čtyř stovek 
e-shopů. /čtk/  Více E15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/cesi-budou-vyrabet-drony-v-rusku-maji-hlidat-ropovody-nebo-dodavat-leky-1314537
http://e-svet.e15.cz/internet/rychlost-predevsim-petina-e-shopu-zvlada-dorucit-zbozi-v-den-objednavky-1314517
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rosněfť

Čistý zisk ropné společnosti klesl 
ve druhém čtvrtletí o 33,6 procenta 
na 89 miliard rublů.  Tržby Rosněfti 
klesly o šest procent na 1,23 bilionu 
rublů. /čtk/

sysco

Potravinářská společnost dosáhla 
tržeb ve výši 13,65 miliardy dolarů, 
zisk dosáhl 339,55 milionů dolarů. 
Akcie tak překonaly očekávání 
analytiků. /al/

Výsledky

n Západní partneři 
Gazpromu oznámili, 
že ze společné firmy 
odcházejí. Gazprom 
chce i přesto co nej-
dříve stavět. 

Jan Stuchlík

Polsko, největší odpůrce 
stavby plynovodu Nord 
Stream 2, zkomplikovalo 
ruskému Gazpromu stavbu 
nového potrubí. Kvůli 
odporu polského antimo-
nopolního úřadu z konsor-
cia pro stavbu plynovodu 
vycouvaly západoevropské 
společnosti, které měly mít 
ve společném podniku do-
hromady poloviční podíl. 

Ve společnosti Nord 
Stream 2 tak zůstal jen 
Gazprom, který však tvrdí, 
že výstavbu nynější krok 
neohrozí. Jednotliví západ-
ní partneři, německé firmy 
Wintershall a Uniper, fran-
couzský Engie, britský Shell 
a rakouský OMV teď budou 
hledat možnosti, jak se do 
projektu zapojit jinak.

Polský antimonopolní 
úřad oznámil na konci 
července, že konsorcium 
by mohlo posílit už tak do-

minantní pozici Gazpromu 
při jednáních o dodávkách 
zemního plynu do Polska. 
Ruský plyn se totiž do 
Polska může dostat jen z vý-
chodu přes Bělorusko, nebo 
ze západu z Německa. 
Úřad vyzval budoucí 
stavitele plynovo-
du, aby se k jeho 
názoru vyjádřili. 
Do varšavské-
ho sídla úřadu 
místo toho 
přišel na konci 
minulého týdne 
dopis oznamující 
rozpuštění spolku. 
„To znamená, že vy-
tvoření společného pod-
niku, který má vybudovat 
Nord Stream 2, není možné. 
Pro transakci to znamená 
červenou,“ vysvětluje šéf 
antimonopolního úřadu 
Marek Niechcial.

Pro Gazprom je to první 
rozhodnutí některého z ev-
ropských úřadů, které se 
postavilo proti plynovodu. 
Německý antimonopolní 
úřad dal konsorciu zelenou 
na konci loňského roku. 
Evropská komise se dosud 
jednoznačnému stanovisku, 
jestli plynovod odpovídá 
evropskému právu, vyhýbá. 
Částečně i proto, že projekt 

podporují Německo a další 
velké unijní státy. Na jejich 
hlas spoléhá i ruský plyná-
renský obr. „Velké evropské 
státy si jsou vědomy, že Ev-
ropě bude brzy plyn chybět. 

Proto se za Nord 
Stream 2 posta-

vily. Evropská 
energetická 

pravidla 
neporu-
šuje ani 
podmoř-
ská část 

plynovodu, 
ani jeho část 

na souši,“ pro-
hlásil v červnu 

šéf Gazpromu 
Alexej Miller.

Nové potrubí, které by 
do Evropy mělo přímou 
cestou dodávat 55 miliard 
metrů krychlových plynu, 
bude stát podle posledních 
odhadů Gazpromu 9,9 mi-
liardy eur. Letos na podzim 
Gazprom vybere dodavatele 
trubek. Stavba by měla 
začít v roce 2018. Analýza 
amerického institutu Strat-
for uvádí, že Gazprom sám 
si vybudování plynovodu 
může dovolit. Navíc času na 
nové zapojení západních 
partnerů má podle analyti-
ků dost.           názory str. 12

Polsko odstřelilo 
nord stream 2

Nové potrubí 
by mělo dodávat 

55
miliard metrů

krychlových plynu. 
Vyjít by mělo na 
9,9 miliardy eur. 

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,531

Čína 1 3,640

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,603

Japonsko 100 23,912

Kanada 1 18,702

Maďarsko 100 8,730

Norsko 1 2,945

Polsko 1 6,327

Rusko 100 37,578

Švédsko 1 2,856

Švýcarsko 1 24,803

Turecko 1 8,188

USA 1 24,162

Velká Británie 1 31,166

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 15. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 58,00 0,00

ČEZ 441,00 0,11

Erste Bank 664,00 -0,02

Fortuna 92,00 -1,60

Kofola 429,70 0,26

KB 852,50 -1,67

Moneta 76,15 0,59

O2 CR 235,00 0,00

Pegas 789,00 0,51

Philip Mor. ČR 12 900,00 -1,04

TMR 664,00 0,00

Unipetrol 173,95 0,09

VIG 465,10 -0,34

Celkový objem (v tisících korun) 335 546,02

Akcie na pražské burze 15. 8. 2016 

lukrativní město. Nejdražší nájemní bydlení je v Mnichově, 
metr čtvereční zde vyjde na 12,7 eura. Od roku 2010 se ve městě 
nájemné zvýšilo o 14 procent. 

Mnichov se od roku 2010 
rozrostl o 140 tisíc lidí na 
 1,5 milionu, Berlín dokonce  
o 240 tisíc na 3,6 milionu. 

Jsou to hlavní důvody, proč 
průměrné nájemné v němec-
kých městech vzrostlo od 
roku 2010 o 10,2 procenta. 

Zároveň ale rostla také 
průměrná mzda, a to 
o 11,5 procenta, takže rela-
tivní cena nájmu v řadě částí 
Německa klesla, vyplývá ze 
zveřejněné studie Institutu 
německého hospodářství 
(IW). Pro část velkých měst 
to však neplatí, v Mnichově 
se nájmy zvedly o 14 procent, 
v Berlíně pak dokonce o  
26 procent.

K poměrně rychlému ná-
růstu cen nájmů došlo vedle 
dvojice největších měst Spol-
kové republiky také v Kolíně 
nad Rýnem (13 procent) nebo 
v Hamburku (12 procent).

Německý průměr ale 
výrazně snižují další oblasti. 
V celospolkovém měřítku je 

nyní možné metr čtvereční 
bytového nájmu pořídit za  
6,9 eura (186 korun). Nejlev-
nější nájmy platí obyvatelé 
v dolnosaském okrese 
Lüchow-Dannenberg, kde 
metr čtvereční stojí jen  
3,7 eura (100 korun), a nej-
dražší naopak v Mnichově, 
kde metr čtvereční přijde na 
12,7 eura (343 korun).

Kdo na bydlení dá  
25 procent svého disponi-
bilního důchodu, může si 
v průměru dovolit nájem 
bytu o velikosti 94 metrů 
čtverečních, což je o dva 
metry čtvereční více než 
před šesti lety. Nejvíce 
plochy člověk za čtvrtinu 
disponibilního důchodu 
získá v bavorské oblasti 
Dingolfing-Landau  
(126 metrů čtverečních), 
nejméně naopak ve stu-
dentských městech, jako 
jsou Freiburg, Heidelberg 
nebo Trier (kolem 60 metrů 
čtverečních). /čtk/

nájmy v německu 
prudce zdražují
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napadli nás. máme 
důkazy, tvrdí rusko 

zahraničí

Turecká policie včera 
v souvislosti s vyšetřováním 
červencového pokusu o puč 
prohledávala budovy tří soudů 
v Istanbulu, úřady vydaly 
zatykače na 173 soudních 
zaměstnanců. Jsou podezřelí, 
že se zapojili do spiknutí 
vedeného hnutím duchovního 
Fethullaha Gülena.

Po nezdařeném pokusu 
o převrat policie zadržela už více 
než 36 tisíc lidí, 17 tisíc z nich 
bylo zatčeno. V rámci čistek ve 
státní správě přišlo o práci přes 
81 tisíc zaměstnanců včetně 
soudců, prokurátorů, policistů, 
úředníků či učitelů. /čtk/

v turecku se 
hromadně zatýká

V Jemenu zemřelo při 
zásahu sedm lidí 

Při leteckém bombardování 
v severním Jemenu byla 
včera zasažena nemocni-
ce. Podle místních zdrojů 
přišlo o život sedm osob a 
13 lidí bylo zraněno. Nálet 
podnikla arabská kolice, 
která bojuje na straně 
jemenské vlády proti šíit-
ským povstalcům.

V Nepálu havaroval 
autobus, 33 mrtvých

Přeplněný autobus v Nepálu 
sjel z horské silnice a převrá-
til se ve svahu dlouhém  
150 metrů. Pád si vyžádal 
život 33 lidí a nejméně 28 dal-
ších utrpělo zranění. Kusy 
rozbité kabiny byly podle 
agentury AP rozesety po 
svahu spolu se zavazadly 
a mrtvými těly.

Šéf štábu Trumpa inkasoval 
peníze od Janukovyče

Paul Manafort, šéf volebního 
štábu Donalda Trumpa, se 
vyskytuje ve 22 případech na 
seznamu finančních trans-
akcí spojených se jménem 
bývalého prezidenta Viktora 
Janukovyče. Z dokumentů ply-
ne, že dostal od prezidentské 
Strany regionů za své služby  
12,7 milionu dolarů. /čtk/

Krátce
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Akce ukrajinské vojenské 
rozvědky byla dlouhodobě 
připravovaná. Oznámil to 
ministr zahraničí Serger 
Lavror na přednášce Ural-
ské univerzity v ruském 
Jekatěrinburgu, které se 
také účastnil šéf německé 
diplomacie Frank-Walter 
Steinmeier. Ten Moskvu upo-
zornil, že navzdory napětí na 
Krymu musejí minské míro-
vé dohody zůstat základem 
pokojného řešení. Moskva 
přitom už minulý týden 
obvinila Kyjev, že zosnoval 
vpád svých „diverzantů“ na 
poloostrov, při němž přišli 
o život dva ruští vojáci. 

Incident vyvolal prudké 
zvýšení napětí a obavy před 
novým rusko-ukrajinským 
konfliktem. Spekulace o tom, 
že Rusko přeruší diploma-
tické styky s Ukrajinou, ale 
Lavrov dnes odmítl. „Na tom 
nikdo nemá zájem,“ prohlá-
sil. 

Lavrov se také ve své 
přednášce opřel do výkladu 
politiky Západu vůči Rusku, 
Steinmeier zase Moskvu 
upozornil, že navzdory napě-
tí na Krymu musejí minské 

mírové dohody zůstat zákla-
dem pokojného řešení krize. 

Lavrov slíbil, že ruská 
strana svou část mírových 
ujednání splní. „Snaha roz-
šířit za každou cenu NATO 
na východ ale prohlubuje 
rozdělení kontinentu. Když 
tato snaha tvrdě narazila 
na Ukrajině, začaly pokusy 
svalovat vinu na Rusko,“ 
prohlásil ministr. 

Rusko-německé vztahy 
podle Lavrova procházejí 
nejkomplikovanějším obdo-
bím od sjednocení Německa.

„Je to spojeno s problémy, 
které se projevily během 
ukrajinské krize, ale hro-
madí se už dávno a odrážejí 
hluboké systémové defekty 
evropské architektury,“ 
zdůraznil. 

Steinmeier podle agen-
tury TASS řekl, že i přes 
existující problémy by se 
Rusko a Německo neměly 
k sobě obracet zády. „Je to 
naopak důvod udělat vše 
pro pokračování dialogu. 
Musí být kritický, ale záro-
veň zaměřený na dosažení 
výsledku,“ dodal německý 
politik.  /čtk/

Evropská komise požadu-
je po Turecku splnění 72 
podmínek, které se týkají 
mimo jiné zabezpečení 
dokladů totožnosti, řízení 
migrace, bezpečnosti, 
základních lidských práv 
a zpětného přebírání mig-
rantů, aby mohlo dojít ke 
zrušení víz do EU. 

Turecko však chce 
okamžité zrušení víz s tím, 
že Evropské unii z úst 
ministra zahraničí Mevlüta 
Çavuşoğla pohrozilo, že po-
kud Brusel víza nezruší do 
října, nemůže zaručit další 
fungování ujednání o mig-
rantech, které začalo platit 
letos v březnu a proud 
uprchlíků z Turecka do 
Řecka výrazně zpomalilo.

„Podívejme se třeba na 
dohodu o migrantech. 
Máme smlouvy, v nichž je 
jasně stanoveno, že v říjnu 
bude platit pro všechny 
Turky bezvízový styk. 

A když na tyto smlouvy 
poukážu, reagují najed-
nou všichni podrážděně. 
Není ale přece možné, aby 
všechno, co je dobré pro 
EU, bylo z naší strany pro-
váděno, a Turecko za to nic 
nedostalo,“ řekl ministr 
novinářům, který zdůraz-
nil, že dohody by se měly 
dodržovat z obou stran 
a pokud k tomu nedojde, 
přestanou platit. 

Podobné výroky za-
znívají z Turecka přitom 
opakovaně. /čtk/

turecko vyhrožuje kvůli 
vízům zrušením dohody

útok rozvědky. Podle ruského ministra zahraničí Sergeje La-
vrora ukrajinská rozvědka svou akci dlouhodobě plánovala. Kyjev 
však akci popírá. 

thajskem otřásl výbuch. Obětem útoků musela být poskytována první pomoc v hotelovém resor-
tu  Hua Hin. Místní úřady včera oznámily, že předvedly k výslechu několik lidí v souvislosti s pumovými 
a žhářskými útoky, při nichž zahynuli minulý týden nejméně čtyři lidé a 35 dalších osob utrpělo zranění.

útOKy V tHAjSKu
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Štěpán Bruner, Daniel Novák

 Proč jste odešel z médií?
V Česku jsme na portálu Tvůj 
dům měli dva a půl tisíce zá-
kazníků. Byli jsme jednička 
v bydlení, dál nebylo kam 
růst a mě už to moc nebavilo. 
V roce 2007, těsně předtím 
než začalo všechno padat, 
jsem společnost Media 
Online prodal za jednotky 
milionů dolarů finskému 
koncernu Sanoma. 

 Jak jste se dostal k leta-
dlům?
Mám pilotní licenci, s leta-
dly lítám už od roku 1999. 
Postupně jsem létal na 
větších a větších strojích. 
Létání mě fascinovalo, bylo 
to moje hobby. Někdo chodí 
na golf a my jsme s kamará-
dy amatérsky létali. Nejen po 
Evropě, ale třeba i na Aljaš-
ku. V souvislosti s letadly mě 
pak silně přitahovala výroba, 
což je podobně tvůrčí práce, 
jakou jsem si vyzkoušel 
v médiích. 

 Co vás přimělo k tomu, 
že jste se stal českým byz-
nysmenem v Rusku? 
V roce 2005 jsem se čirou 
náhodou ocitl v Rusku. 
Okamžitě mi došlo, jak ob-
rovskou příležitost předsta-
vuje.  Ruský trh je obrovský, 
ale náročný. Všechno je to 
tam o vztazích. Když tam při-
jdete, roky krvácíte a musíte 
makat. Čím jsem tam však 
déle, tím je to lepší. Otevírají 
se tam příležitosti, které by 
v kontinentální Evropě neby-
lo možné dělat.  

 Berete Rusko pragmatic-
ky, nebo jste rusofil?
Rusko je moje srdeční zále-
žitost, mám ho jako druhý 
domov. 

 Ovlivňují váš byznys 
protiruské sankce?
Jsou negativní pro obě 
strany. Mě se to konkrét-
ně dotýká tak, že nejsem 
schopen v Praze vyrobit 
letadlo a dodat ho ruskému 
zákazníkovi. Vyřešíme to tak, 

že budeme vyrábět v Rusku. 
Potenciál tamního trhu je 
totiž obrovský. Obecně si 
myslím, že i Evropská unie 
ví, že je jen otázka času, kdy 
sankce skončí.  

 Kde vyroste vaše ruská 
továrna?
Lokace ještě není úplně defi-
nitivní, mým favoritem ale je 
jedno malé letiště zhruba sto 
kilometrů od Moskvy. Přímo 
na letišti také otevřeme 
výcvikové centrum.

 Do výroby v Rusku 
investujete sami, nebo máte 
místního partnera?
Jednáme s místním partne-
rem, ještě to ale není dotaže-
né. Věřím, že v horizontu půl 
roku by to mělo být uzavřené 
a v příštím roce touto dobou 
budeme vyrábět. Samozřej-
mě je také potřeba dotáh-
nout jednání se zákazníky. 

Problém je v tom, že Rusko 
letos přijalo zákon o bezpi-
lotních letadlech, ale ruský 
letecký úřad dodnes nebyl 
schopen vypracovat úřední 
postupy.

 Jakou investici si expan-
ze do Ruska vyžádá?
Není to velká suma, je to 
v řádu milionů korun. Vývoj 
už jsme dokončili tady. 
Investice je vratná prakticky 
okamžitě, je to jako u soft-
waru, něco naprogramujete 
a potom to jenom kopíru-
jete. Když jste na začátku 
technologického vývoje, jde 
vše snáze. Připomíná mi to 
devadesátá léta na internetu, 
reklamu jsme prodávali za 
cenu, kterou by dneska vůbec 
nikdo nedal. Dneska, když 
neprodáte pod náklady, tak si 
ještě zpíváte.

 Proč se v současné době 
stále více mluví o dronech?
Je to ohromná byznysová 
příležitost. Je to něco jako 
když jsem v roce 1997 začínal 
podnikat na internetu. Na 
něm platí pravidlo, že první 
vydělává, druhý je na nule 
a všichni ostatní jsou v řiti. 
Takže s drony je to stejné 
jako v počátcích internetu. 
Na trhu není žádný lídr, sou-
časně je na světě kolem de-
víti set výrobců bezpilotních 
letadel. Rostou jako houby 
po dešti, ještě před třemi 
lety jich bylo maximálně 
čtyři sta. Všechno nasvědčuje 
tomu, že nás čekají obrovské, 
dvojnásobné až trojnásobné 
růsty. 

 A co rizika?
Jste pionýr úplně ve všem, 
na co sáhnete. Současně je 
dnes létání s bezpilotními 
prostředky velmi benevolent-
ní. Myslím, že by mělo být 
výrazně více regulované a ří-
zené, jako je tomu například 
ve Španělsku. Lidé si dnes 
koupí malý dron a jdou s ním 
klidně létat někam na Hradča-
ny a pak se diví, že je zadrží 
policie. Nemají potuchy o le-
teckém právu, o pravidlech 
létání, o mapách, o ničem. 
Zmínění Španělé to mají tak, 
že kdo chce létat s drony, musí 
projít pilotním výcvikem. 

 Začali jste vyrábět letos 
v únoru. Kdo jsou první 
zákazníci?
Aktuálně máme vyrobených 
deset letadel. Zákazníci jsou 
primárně z Blízkého východu 
a z Afriky. Kromě Spojených 
států a Kanady však máme 
poptávky z celého světa. 
Nedávno se nám ozvala na-
příklad policie ze Srí Lanky. 
Je to všehochuť komerčních 
společností a států. Největší 
potenciál vidíme u provozo-
vatelů ropovodů a plynovo-
dů. Obrovská příležitost je 
také ve velkém zemědělství. 
Farmáři pomocí multispek-
trálních kamer umístěných 
na dronech mohou velmi 
přesně identifikovat, co jaká 
část pole vyžaduje. Mohou 
takto také počítat stáda, 
což poptávají v Africe. Tam 
chtějí drony používat také 
na chytání pytláků. Spolu-
pracujeme rovněž s partne-
rem, který pracuje na vývoji 
izotermické kapsle. S tou by 
pak dron mohl dopravit ve 
skoro neobydlených oblas-
tech například léky člověku, 
který zkolabuje. Zatím ale 
narážíme na to, že z dronu 
nesmí podle předpisů nic 
vypadávat. Předpisy se ale 
mohou změnit a jde to i rych-
le, pokud to je ve veřejném 
zájmu. Třeba ruské minister-
stvo zdravotnictví chce tento 
problém řešit a investovat 
i nějaké peníze.

Drony čeká boom jako 
internet před 20 lety
n Původně mediální podnikatel 
Ladislav Semetkovský se vrhl do 
byznysu s bezpilotními letouny. 
Internetová média neopustil, ale 
budoucnost vidí jinde. Během několika 
let by jeho společnost Primoco UAV 
mohla vyrábět až stovky letadel ročně. 

| 10 | ROZHOVOR s podnikatelem ladislavem semetkovským

 Kvůli sankcím 
nejsem schopen 
v Praze vyrobit letadlo 
a dodat ho ruskému 
zákazníkovi. Vyřešíme 
to tak, že budeme 
vyrábět v Rusku.



 Odvětví rychle roste, ko-
lik očekáváte objednávek?
V Čechách jsme schopni vy-
robit zhruba 50, 100 letadel 
ročně. Tento rok ještě hodně 
testujeme, takže teď jsme na 
čísle deset a letos plánujeme 
vyrobit do 30 letounů. Šest 
zaměstnanců nyní smon-
tuje jedno letadlo týdně. Já 
jsem si ale nikdy nedoká-
zal představit, že budeme 
vyrábět desítky strojů ročně, 
dneska ale věřím tomu, že až 
se to celé zaběhne, tak třeba 
v roce 2018 v České republice 
dokážeme vyrobit sto letadel 
a podaří se je i prodat.

 Jaké příjmy ze stovky 
letadel očekáváte?
Nikdo si nekupuje jedno 
letadlo, s tím vlastně nic 
neuděláte. Vždycky prodává-
me letku pěti, nebo alespoň 
tří letadel a pozemní stanice. 
Základní balík obsahuje leta-
dlo, kameru nebo nějaké jiné 
příslušenství – letadlo unese 
10 až 50 kilo, máte v tom ško-
lení a údržbu. V téhle branži 
se o cenách moc nemluví.

 Tak alespoň řádově.
Dejme tomu, že balík pěti 
letadel se dvěma pozemními 
stanicemi se pohybuje kolem 
milionu eur. Když to porov-
náte s nejlehčím vrtulníkem 
na trhu, jste zhruba na polo-
viční ceně za provoz, pakliže 

vezmete v úvahu například 
vrtulníky, které používá 
česká policie, můžete létat za 
pět až deset procent nákladů 
oproti současnému řešení.

 Takže prodejem 50 až sta 
letadel se v tržbách dostane-
te na desítky milionů eur?
Ano. Plus je k tomu třeba při-
dat Čínu. Tamní firma VAST 
buduje obří továrnu, kde 
licenčně nebo v kooperaci vy-
rábějí různé typy letadel. Naše 
letadlo se jim líbilo, a protože 
já jsem nechtěl jít do joint 
venture, tak jsme se dohodli, 
že si koupí licenci. Dneska 
máme podepsané nějaké 
základní dokumenty a věřím, 
že je to na dobré cestě. 

 Jakou má tento kontrakt 
hodnotu?
Z mého pohledu je to jedno-
rázově nejlepší obchod, jaký 
se mi podařil.

 Bavíme se o stovkách 
milionů korun?
To určitě. V Číně jsme zá-
roveň dostali nabídku i od 
jiných firem, ale s VAST jsme 
velmi rychle našli společnou 
řeč. Podobná jednání teď 
vedeme i v jiných částech 
světa, ale tam je to všechno 
na dlouhé lokte.

 Čím vaše letadlo oslovu-
je zájemce ve světě?
Vezměte si státy, které sice 
mají dost peněz, ale nemají 
příliš rozvinutý průmysl. 
Třeba arabské země mají vel-
ké příjmy z ropy, dnes už ale 
nechtějí techniku nakupovat 
u Američanů, a už vůbec ne 
u Izraelců. To je technolo-
gická špička, ale zase jsou 
hrozně drazí. Cena je vysoká 
i kvůli tomu, že všechna 
vojenská bezpilotní letadla 
se vždycky stavěla v malých 
sériích. Několika zákaz-
níkům dodáte pár kousků 
ročně a z toho musí žít celá 
fabrika. Mně pár zákazní-
ků říkalo, že jsme strašně 
levní. Ale mým cílem není 
prodat zákazníkovi jeden 
dva kusy a žít z toho dalších 
pět let. My v České republice 
budeme každý rok prodávat 
50 až 100 letadel pro Evropu, 
Afriku a pro Blízký východ. 
V Rusku budeme vyrábět pro 
ruský trh, objemově se bude-
me pohybovat na podobné 

úrovni jako v Česku. V Číně 
výrobu odhaduji na stovky 
kusů, licence je omezená na 
domácí trh.

 S vývojem trhu se určitě 
vyskytnou velcí konsoli-
dátoři. Počítáte s tím, že 
výhledově firmu prodáte?
Konsolidátoři kupodivu už 
existují. I my dostali několik 
nabídek na koupi podílu. 
V zásadě ale firma nyní není 
na prodej. Jsem majoritní 
akcionář, minoritní partner 
mi pomáhá s financováním. 
Z dlouhodobého hlediska je 
ale snem každého podnikate-
le úspěšný prodej. Rozhodně 
nechci do konce života vyrá-
bět letadla.

 Jaká je valuace celého 
podniku?
Je skvělá.

 Je řeč o miliardách 
korun?
To určitě.

 Zmínil jste omezení 
předpisy. Jak se vyvíjí situa-
ce v Evropě?
Myslím si, že než budeme 
v Česku moci letět nad 
městem, tak to ještě alespoň 
pět let potrvá. Evropská unie 
je v tomto ohledu hodně 
rozhádaná. Brusel má snahu 
věci regulovat, ale je otázka, 
co vymyslí.

 Kde může vaše letadlo 
létat? Potřebují zákazníci 
letiště?
Stačí nějaká pevná dráha. 
Plně naložené letadlo odstar-
tuje na zhruba 70 metrech, 
ideální je mít plochu dlouhou 
zhruba 200 až 300 metrů. 
Letadlo je schopné odletět 
i z trávy.

 Zůstane Primoco do bu-
doucna u jednoho modelu 
dronu?
To ukáže čas. Teď se soustře-
díme na prodej současného 
letadla. Časem ale budeme 
letadlo spíš zvětšovat než 
zmenšovat. Někteří zákazní-
ci už teď žádají, abychom do-
kázali létat 24 hodin a měli 
výrazně větší dolety, kde ale 
končíme na limitech kla-
sického rádiového spojení. 
Větší vzdálenosti znamenají 
řízení přes družici, a tedy ně-
jaké zapojení armády. Já chci 
ale zůstat v civilním světě. 
Nyní jednáme s Maltou, 
která chce s drony hlídkovat 
nad mořem. Se současnými 
radary jsou schopni vidět 
do deseti kilometrů objekt 
o velikosti osobního auta. 
Když někdo jede 15 kilome-
trů od pobřeží na gumovém 
člunu, tak o tom nemají 
tušení. Dneska se podobný 
monitoring provádí pomocí 
letadel, žádná země jich ale 
nemá dostatek a je to strašně 
drahé.

 Budete si vedle letadel 
nechávat i on-line byznys?
Budu muset, protože ho 
nikdo nechce koupit. Už 
několikrát jsme se ho snažili 
prodat, problémem v Rusku 
ale je, že všechna média jsou 
ve ztrátě, takže mi nikdo 
nedá ani řádově tolik, co 
bych si představoval.

www.e15.cz | 11 |

Podnikatel 
v Česku 
provozoval 
především 
portály o bydlení 
v čele s webem Tvůj dům. 
Svoji společnost Media 
Online v roce 2007 prodal 
finské skupině Sanoma. 
Nyní podniká především 
v Rusku, jeho firma Primoco 
Investments provozuje 
zájmové portály v čele 
s Russian Traveller. V poslední 
době se vrhl do byznysu 
s bezpilotními letouny.

Ladislav 
Semetkovský (38)
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 Pokud vezmete 
vrtulníky, které 
používá česká policie, 
s našimi drony můžete 
létat za pět až deset 
procent ceny oproti 
současnému řešení.



Lékaři křičí. 
Tentokrát 
právem
Zkuste si představit, že by 
každý vystudovaný ekonom 
působící v soukromé sféře 
musel povinně jednou za 
čtrnáct dní docházet na 
ministerstvo financí po-
máhat tamním analytikům 
s výpočty a modely. Nebo že 
by každý novinář z komer-
čních médií musel jednou 
za čas ze zákona absolvovat 
šichtu v České televizi nebo 
Českém rozhlase. Co se 
u jiných profesí zdá zce-
la absurdní, bere na sebe 
v případě lékařské profese 
podobu seriózně míněného 
legislativního návrhu. Ten je 
sice veden dobrými úmysly, 
ale je celkem dobře známo, 
kam cesty s tímto dlážděním 
obvykle vedou.

Srovnání s ekonomy či 
novináři je samozřejmě 
přetažené ad absurdum. 
Lékaři-soukromníci se na 
rozdíl od jiných podnikatelů 
či zaměstnanců v privátní 
sféře pohybují ve striktně re-
gulovaném kvazitržním pro-
středí a na všelijaká omezení 
a přísná pravidla jsou zvyklí. 

Nadto zákon všem lékařům 
ukládá povinnost celoživot-
ního vzdělávání, na které do-
hlíží jejich profesní komora 
i ministerstvo zdravotnictví. 
Přesto na návrh „nucených 
prací“, jak se o iniciativě 
koaličních poslanců-lékařů 
vyjádřil šéf lékařské komory 
Milan Kubek, zareagovali 
zvláště nevrle. 

Dá se to pochopit. To, že 
jde o tvrdý zásah do svobody 
už tak dost sešněrovaného 
podnikání, a tedy o pohyb 
přinejmenším na samé hra-
ně ústavnosti, je jenom jeden 

z problémů. Další je v tom, 
že se návrh schovává do zá-
kona upravujícího celoživot-
ní vzdělávání lékařů. Přitom 
i sami autoři přiznávají, že 
jedním z efektů má být výpo-
moc nemocnicím, v nichž se 
nedostává doktorů. 

Pokud by stát chtěl sou-
kromým lékařům nařídit 
výpomoc ve veřejných 
nemocnicích s nedostat-
kem personálu napřímo, 
roztrhal by takový nápad 
každý student právnické 
fakulty po dvou přednáškách 
z ústavního práva. Změna 

celoživotního vzdělávání 
je v tomto smyslu docela 
chytrou kličkou, ale pořád 
jenom kličkou. Koaliční 
politici přijali tezi, že lékařů 
v nemocnicích je nedostatek. 
Jenže místo aby před volba-
mi hovořili o systémových 
řešeních, například o reduk-
ci počtu nemocnic, vymýšlejí 
finty, jimiž by do přebujelé 
sítě nahnali více pracovních 
sil. To je přístup, který je 
z principu špatný.

Kontakt s nemocniční 
praxí není pro ambulantní 
lékaře vůbec nic špatné-
ho, právě naopak. Mnoho 
ambulantních specialistů od 
gynekologů přes ortopedy po 
internisty si běžně udržuje 
zlomkové úvazky v nemoc-
nicích, aby se potkávali 
s kolegy a také s pestřejší 
paletou případů než v sou-
kromé praxi. Lékař, který se 
občas ukáže v nemocnici, si 
snáze udržuje přehled o celé 
šíři svého oboru. A to může 
při působení v privátní sféře 
představovat konkurenční 
výhodu. Nicméně nařizovat 
takovou věc zákonem, jen 
aby krajské úřady mohly 
stěhovat soukromníky tam, 
kde zrovna chybějí síly? To je 
daleko za hranou přijatelné 
profesní regulace. 

Jestli mají nová pravidla 
celoživotního vzdělávání 
učinit provozování lékařské 
praxe v Česku atraktivněj-
ším, tak návrh povinných 
nemocničních stáží míří 
přesně opačným směrem.

Komentář

Martin Čaban

Místo řešení vymýšlejí 
politici finty, jimiž 
by do přebujelé sítě 
nemocnic nahnali 
více pracovních sil.

| 12 | názory a komentáře
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 Není přece možné, aby všechno, 
co je dobré pro EU, bylo z naší 
strany prováděno, a Turecko za 
to nic nedostalo,

řekl turecký ministr zahraničí 
Mevlüt Cavusoglu 
str. 9
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Polský odpor
Plynovod Nord Stream 2 bude, i kdyby se Poláci na 
hlavu stavěli, přesněji řečeno, i kdyby se na hlavu stavěl 
kdokoli, míní Gazprom. Jenže i ti Poláci, kteří nové roury 
na dně Baltu označují za ohrožení evropské bezpečnosti, 
mají své páky. Stačilo, že se tamní antimonopolní úřad 
postavil proti účasti západoevropských firem v konsorciu 
na stavbu plynovodu. Nejdřív členové konsorcia žádali 
o prodloužení lhůty k reakci na verdikt. Pak se mluvilo 
o tom, že se budou snažit strážce hospodářské soutěže 
vydírat a donutí je aspoň k částečnému ústupu. Nakonec 
ale západní firmy vycouvaly. I když asi jen na čas, než se 
najde nové aranžmá spolupráce.

Mnohem více písku do plynového soukolí může nasypat 
Evropská komise. Jenže ta zatím vše analyzuje. A nejspíš 
to bude dělat tak dlouho, dokud bude za novým potrubím 
stát německá vláda. Podle ní zajistí Nord Stream 2 energe-
tickou bezpečnost Německa. Ať se Poláci třeba stavějí na 
hlavu.
 Jan Stuchlík
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NAŠEL JSEM TO SPRÁVNÉ MÍSTO „V Amazonu buduji 
svou kariéru.“ 

www.pracevamazonu.cz

V loňském roce vytvořil Amazon v České republice 
více než 2 000 pracovních míst. Nové pracovní 
příležitosti zde vytváří j iž od roku 2013. Nabízí 
nadprůměrné platové ohodnocení a bohatý program 
zaměstnaneckých benef i tů – včetně možnost i 
f inancování až 95 % všech nákladů spojených 
s dalším studiem zaměstnance nebo dopravy do práce 
zdarma. Právě díky tomu, a pro bezpečné a příjemné 
pracovní prostředí, se Amazon stal vyhledávaným 
zaměstnavatelem. Najděte u nás i vy svoje místo 
a staňte se součástí týmu v našem distribučním centru 
v Dobrovízi nebo korporátní kanceláři v Praze-Dejvicích. 

Martin Čech
zaměstnanec od srpna 2015

253872/12� inzerce

Jaroslav laur
Sixt Leasing 

Přijal místo ob-
chodního ředite-
le. V předchozí 
leasingové praxi 
působil od roku 
2002 do roku 2013 jako sales & mar-
keting director ve společnosti ALD 
Automotive a v letech 2014–2016 
jako executive head v UniCredit 
Fleet Management. Je absolventem 
Vysoké školy ekonomické v Praze, 
v roce 2008 dokončil na Prague 
International Business School ma-
nažerský studijní program MBA. 

Blanka vačkova 
JLL 

Společně s Ha-
nou Kollmanno-
vou a Miroslavem 
Kotkem byla 
jmenována na 
pozici associate director. Blanka 
Vačkova pracuje v JLL od roku 1997 
a v současnosti působí jako vedoucí 
Oddělení průzkumu trhu. Specia-
lizuje se především na trh maloob-
chodních a logistických nemovi-
tostí. Je zakládající členkou Prague 

Research Fora. V roce 2014 získala 
ocenění JLL Retail Excellence 
Award za významný přínos k rozvo-
ji služeb JLL v oblasti maloobchod-
ních nemovitostí. Je členkou ICSC 
(International Council of Shopping 
Centres). Absolvovala Univerzitu 
Karlovu v Praze. 

Hana Kollmannová je součástí 
pražského investičního týmu JLL 
od roku 2005 a zaměřuje se na 
komerční nemovitosti. Má rovněž 
zkušenosti z bankovního sektoru, 
kde pracovala pro centrálu UniCre-
dit Bank v Praze a UBS Investment 
Bank v New Yorku. Je absolvent-
kou Baruch College v New Yorku 
(ekonomie a finančnictví) a The 
Nottingham Trent University  
& Sheffield Hallam University ve 
Velké Británii (obor management 
nemovitostí a realitní investice).   

Miroslav Kotek působí v JLL od 
roku 2007, kdy nastoupil do oddě-
lení průmyslových a logistických 
nemovitostí. Již téměř deset let se 
v JLL věnuje pronájmům a marke-
tingu industriálních projektů v Čes-
ké republice. U řady z nich působil 
a působí již v počáteční přípravné 
fázi, která zahrnuje plánování 
projektu, nákup pozemku, jednání 
s úřady státní správy a samosprávy, 
či výběrová řízení na dodavatele 

stavby. Při tom využívá zkušenosti 
z agentury CzechInvest, kde dříve 
osm let pracoval. Je absolventem 
Fakulty sociálních věd Univerzity 
Karlovy v Praze. 

Martin kozák 
K2 Industry 

Nastoupil na 
pozici ředitele. 
V rámci dosa-
vadní pracovní 
kariéry působil 
především na vedoucích obchod-
ních pozicích u společností Renault 
Amos Otava, Gondola Garant nebo 
Opel Emil Frey. 

luBoš Prchal
EY 

Byl jmenován 
partnerem oddě-
lení poradenství 
pro finanční 
instituce v České 
republice a ve střední Evropě. Vede 
tým EY pro řízení rizik v oblasti 
finančních služeb zaměřený zejmé-
na na modelování úvěrových rizik, 
modelů kapitálové přiměřenosti, 

stresové testování a na související 
regulatorní otázky. Soustředí se 
také na data analytics – služby 
související se sběrem, zpracováním 
a vizualizací komplexních dat, a to 
jak v on-line režimu, tak pro účely 
jednorázových analýz. Zároveň řídí 
tým odborníků, takzvaný Quanti-
tative Hub, sídlící v Praze, který již 
déle než tři roky poskytuje služby 
v oblasti vývoje a validace kvanti-
tativních modelů finančních rizik 
největším světovým bankám. 

Martin štolfa
K2 Moto

Stal se výkon-
ným ředitelem. 
Posledních 15 let 
pracoval na po-
zici regionálního 
ředitele pro společnost Mountfield, 
kde měl na starosti budování a roz-
voj prodejní sítě.

změnilo se něco ve vaší společnosti?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz



Tipy

HBO • 16.50

Prosincoví kluci

Příběh čtyř dospívajících 
sirotků, kteří během 
dovolené poznají bezdětný 
pár. Ten by si jednoho z nich 
rád adoptoval.

První dvě 
pokračování nové 
ságy fascinujícím 
způsobem 
převedla kult starý 
mnoho desetiletí 
do nového milénia. 
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n Do kin vstupuje třetí 
snímek z úspěšné 
řady Star Trek. Posta-
vy jsou pořád sympa-
tické, ale jejich příběh 
již postrádá kouzlo  
a napětí.

Stanislav Šulc

Vesmírná loď Enterprise 
a její posádka vedená hrdin-
ným kapitánem Kirkem se 
znovu vydávají do hluboké-
ho vesmíru, kde na ně čeká 
dobrodružství. Instantní 
claim startrekovské série 
sedí na její nejnovější díl 
opět zcela dokonale a fa-
noušci série mají důvod 
vyrazit do kin. Nejspíš 
odejdou spokojeni, stejně 
jako většina diváků, kteří 
na třetí Star Trek půjdou 
jako na letní popkornovou 
zábavu. A nikdo z nich si ani 
nevšimne, že třetí pokračo-
vání nového Star Treku už je 

příliš okatý recyklát, jehož 
ambice již nejsou hlubší než 
vydělat co nejvíc peněz.

První dvě pokračování 
nové ságy fascinujícím 
způsobem převedla kult 
starý mnoho desetiletí do 
nového milénia. Překruco-
vala zaběhnuté stereotypy, 
postavy byly 
stejné, a pře-
ce zcela jiné 
než ty dávno 
známé. Režisér 
a producent 
J. J. Abrams 
navíc dokázal 
sestavit mix 
sympatických 
herců a solid-
ních příběhů, 
který starým 
fandům série 
učaroval a přilákal i řadu 
fandů nových. Třetí díl 
s podtitulem Do neznáma 
však již vychází z nové 
reality a v té je usazený zcela 
pevně a nezpochybnitelně. 
A v důsledku tedy nepřinese 

nic nového ani překvapivé-
ho. Naopak vyprávěcí rámec 
je přímo šablonovitý. Klíčoví 
členové posádky se po ztros-
kotání Enterprise musí na 
neznámé planetě nejprve dát 
dohromady a pak společně 
mají zachránit zbytek týmu. 
Na jednu epizodu seriálu 

ideální, na 
film je to 
však žalostně 
málo.

Přestože 
jsou veš-
keré výtky 
na adresu 
třetího star-
trekovského 
snímku prav-
divé, nelze 
film odepsat. 
Abramsovi 

se totiž v prvním snímku 
podařilo vytvořit natolik 
skvělý mix charakterů, že 
sledování dobrodružství 
této partičky je kouzelné. 
A odpustíte jí i tlachání 
o „hledání sebe sama“ či 

„následování vlastní cesty“. 
Tím se však Star Trek trochu 
vrací k vlastním televizním 
kořenům. Zatímco filmy 
pro kina by měly omračovat 
příběhem, televizní epizody 
baví postavami.

Je tedy možné, že třetí fil-
mový Star Trek bude proza-
tím posledním filmem ságy 
a fanoušci se budou moci 
soustředit na již ohlášený se-
riál pro příští rok. A do kin se 
Enterprise, její kapitán Kirk 
a Vulkánec Spock vrátí zase 
až za pár let, až bude potřeba 
nakopnout slavnou značku 
k vyšším ziskům.

téměř televizní  
Star trek na plátně

Star trek: Do neznáma

(sci-fi, usA, 122 minut)
režie: Justin lin
Hrají: chris Pine, Zachary Quinto, 
Zoe saldana, karl urban, simon 
Pegg
Premiéra: 18. srpna
Hodnocení: 60 %

Super Bowl se musí 
obejít bez Adele
Britská zpěvačka Adele 
odmítla nabídku vystoupit 
při poločasové show finále 
ligy amerického fotbalu. 
Takzvaný Super Bowl při-
tom patří k nejsledovaněj-
ším televizním událostem 
roku. Adele je nyní na 
severoamerickém turné.

Festival Divadlo láká  
na (M)učedníka
Již 24. ročník Mezinárod-
ního festivalu Divadlo 
začne za tři týdny 7. září 
v Plzni. V rámci hlavního 
programu a epilogu se na 
šesti scénách do 14. září 
představí přední soubory 
z Ruska, Polska, Maďar-
ska, Slovenska a České 
republiky. K hlavním 
lákadlům patří moskevské 
Gogolovo centrum s adap-
tací současné německé 
hry Maria von Mayenburg 
z prostředí ruských teena-
gerů (M)učedník.

Komiks znovu vyhrál

Sebevražedný oddíl dál 
vládne americkým kinům. 
O uplynulém víkendu 
komiksová adaptace 
utržila 44 milionů dolarů 
a porazila všechny konku-
renty včetně animované 
komedie Buchty a klobásy. 
Zároveň však Sebevra-
žedný oddíl prožil velký 
propad tržeb oproti před-
chozímu víkendu o více 
než 67 procent. /sul/

Krátce



Většina  
filozofů  

a neurovědců  
dnes

dualismus
duše a těla  

odmítá.
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n Mysl výrazně ovlivňuje 
náš fyzický stav. Moderní 
medicína s tím však neumí 
pracovat.

Znáte ten pocit provázející příval 
adrenalinu, když jste například 
o chloupek unikli projíždějícímu 
autu? Vzrušení, když zaslechnete 
hlas svého milého? Nevolnost, když 
spatříte v odpadcích červy? Pokud 
ano, poznali jste, jak výrazně 
dokážou duševní pochody 
ovlivnit fyzické tělo. Bez 
přestání přicházející 
informace o psychic-
kém stavu pomáhají 
organismu adap-
tovat se na okolí, 
i když si toho nejsme 
vědomi. Spatříme-li 
hladovou šelmu nebo 
blížící se nákladní auto, 
tělo se připraví na útěk. 
Uslyšíme-li, že přinášejí jídlo, 
chystáme se na příjemnou, pohodo-
vou chvíli trávení.

Tohle všechno dobře víme. Ovšem 
co se týče zdraví, tak věda a medicína 
vliv duše na tělo často zlehčují. Uzná-
vá se, že negativní psychické stavy 
jako stres či úzkost jsou z dlouhodo-
bého hlediska zdraví škodlivé (ač i to 
bylo ještě před několika desítkami 
let ostře napadáno). Avšak na názor, 
že to platí i obráceně, tedy že emoční 
stav se může podstatným způsobem 
podílet na zažehnání nemoci nebo že 
může mít lidská duše „léčivou moc“, 
je v extrémních případech pohlíženo 
jako na něco ztřeštěného.

Z odtržení psychiky od těla v zá-
padní medicíně je obecně obviňován 
francouzský filozof René Descartes. 
Staří lékaři, kteří neměli k dispozici 
téměř žádné jiné prostředky než 
placebo, věděli velmi dobře, že duše 
a tělo jsou propojené. Starověký řec-
ký lékař Hippokrates, často uváděný 
jako otec medicíny, hovořil o „vnitřní 
přirozené hojivé síle“ a doktor Galén 
žijící ve 2. století tvrdil, že „důvěra 
a naděje dokážou víc než lékař“.

Descartes v 17. století však začal 
rozlišovat dvě základní substance: 
fyzické objekty, jako je tělo, které  
je možné zkoumat vědeckou me-
todou, a nehmotnou duši, kterou 
považoval za dar od Boha, který  
není možné vědecky studovat. 
Třebaže tyto dvě substance mohou 
spolu komunikovat (Descartes se 
domníval, že se to děje prostřednic-
tvím hypofýzy uložené v mozku), 
uzavřel, že jsou na sobě nezávislé. 
Když po smrti ztratíme fyzické tělo, 
samostatná duše žije dál.

Za všechno může Descartes
Co číst?

vážení čtenáři, v průběhu prázdninových 
měsíců vám nabízíme úryvky z několika 
knih. každý týden se jeden letošní titul 
představuje pěti ukázkami.

Tento týden představujeme knihu  
Jo Marchantové uzdrav sám sebe,  
která vědeckým přístupem nahlíží  
na alternativní léčebné metody.

knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

Většina filozofů a neurovědců 
dnes dualismus duše a těla odmítá. 
Domnívají se, že jakýkoli stav mozku, 
jakékoli uspořádání neuronů je zá-
konitě spojeno s určitou myšlenkou 
nebo stavem mysli a že tyto dva stavy 
nelze od sebe oddělit. Descartes však 
nesmírně ovlivnil vědu a filozofii, 
které přišly po něm. Subjektivní myš-
lenky a emoce jsou stále považovány 
za méně vědecké, méně přístupné 
rigoróznímu zkoumání, a dokonce 
méně „reálné“ než fyzické, měřitelné 

jevy.
Faktický pokrok v medi-
cíně vyhostil duši ještě 

zřetelněji než filozo-
fická debata. Vědci 
vynalezli diagnostické 
přístroje, jako jsou 
mikroskop, stetoskop 
a tonometr na měření 

krevního tlaku, a v 19. 
století v Paříži pitvu. 

Předtím lékaři diagnos-
tikovali nemoci na základě 

výčtu pacientových příznaků; 
nyní mohli své závěry opřít o struk-
turální, viditelné změny. Nemoc již 
nebyla definována subjektivním 
prožitkem pacienta, ale tělesným 
stavem. Bylo dosaženo bodu, že 
když se pacient cítí nemocný, ale 
lékař na žádný problém nepřijde, 

není pacient za nemocného pova-
žován.

Další výrazný odklon od hodno-
cení subjektivního prožitku přišel 
v padesátých letech se zavedením 
randomizovaných, kontrolovaných 
studií. Aby se předešlo různým 
systémovým chybám, lékaři ani 
pacienti nevědí, jaký lék je podáván, 
a výsledky jsou analyzovány dů-
kladnými statistickými metodami. 
Nespolehlivé pocity jednotlivce jsou 
nahrazeny tvrdými čísly.

To je nepochybně jeden z nejdů-
ležitějších myšlenkových přínosů 
moderní doby. Díky objektivní 
metodě zjišťování účinnosti léčby 
se již lékaři nemusejí spoléhat 
na pochybné postupy. Novodobý 
materialistický přístup k medicíně 
dosáhl výsledků, které nejsou dale-
ko od zázraků. Máme antibiotika, 
která ničí infekce, chemoterapeu-
tické prostředky, jež pomáhají v boji 
s rakovinou, a vakcíny, které chrání 
děti před nebezpečnými nemocemi 
od poliomyelitidy po spalničky. Ne-
mocné orgány dokážeme nahradit 
zdravými, umíme diagnostikovat 
Downův syndrom již v průběhu nit-
roděložního vývoje a vědci pracují 
na kmenových buňkách, jimiž bude 
možné nahradit poškozené oči, 
srdce a mozek.

https://www.bux.cz/knihy/140168-uzdrav-sam-sebe-na-ceste.html
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DOhOlA! 
Obyvatelé Songdžu 
si během protestní 
akce proti americ-
kému protiraketo-
vému štítu THAAD 
nechávají stříhat 
vlasy. Tým korej-
ských a amerických 
vojenských činitelů 
vybral právě okrsek 
Songdžu na jihový-
chodě Jižní Korey 
jako místo, odkud je 
možné poskytnout 
ochranu až dvěma 
třetinám jihokorej-
ské populace.
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n Kdo by neznal 
mazaného Asterixe, 
přitroublého Obelixe, 
kovboje Lucky Luka 
či malého Mikuláše 
a jeho patálie.

Jeho příběhy patří k nejčteněj-
ším na světě, byly přeloženy 
do více než sta jazyků a jsou 
určeny pro všechny věkové ka-
tegorie. Ty nejznámější z nich 
jsou přitom v tzv. pokleslé 
literární formě, komiksu. René 
Goscinny dokázal, že je to 
velký omyl. V neděli 14. srpna 
jsme si připomněli jeho nedo-
žité 90. narozeniny.

Goscinny se narodil v Paříži, 
jeho rodiče přišli do Francie 
z Polska. Otcova profese 
zavedla rodinu do Argentiny, 
kde malý René chodil do 
francouzského lycea. 
Později vzpomí-
nal: „Byl jsem 
třídní šašek. 
Ale protože 
jsem byl záro-
veň dobrý žák, 
nevyhodili 
mě.“ 

Goscinnyho 
profesionální 
dráha začala v New 
Yorku, kde se seznámil 
s několika ilustrátory, mimo 
jiné i s Mauricem de Bevere 

alias Morrisem, s kterým 
později tvoří neohroženého 
kovboje Lucky Luka. 

V roce 1955 po návratu do 
Francie vytváří spolu 

s Jeanem-Jacque-
sem Sempém 

postavu malého 
Mikuláše, 
kterého obdaří 
klukovskou 
řečí, a s přá-
teli zakládá 

vydavatelství 
Edipress/Edi-

france. Mikulá-
šovy patálie a jiné 

příběhy milují nejen děti 
dodnes. O čtyři roky později 
začali vydávat komiksový ma-

gazín Pilote, v jehož prvním 
čísle byl také úvodní příběh 
o Asterixovi. Dobrodružství 
malého Gala byla od počátku 
nerozlučně spjata se jménem 
ilustrátora Alberta Uderza.

Do nejznámějšího evrop-
ského komiksu nahlédl asi 
každý. Příběhy se odehrávají 
v období vlády Julia Caesara, 
jenž ovládal tehdejší galské 
území, a tedy i dnešní Francii. 
Až na jedinou přímořskou 
vesnici... Její obyvatelé odolá-
vají všem pokusům o pod-
manění díky vychytralému 
válečníkovi Asterixovi, nepří-
liš bystrému silákovi Obeli-
xovi, a především druidovi 
Panoramixovi, který dokáže 

namíchat kouzelný nápoj do-
dávající nadlidskou sílu. Série 
získává okamžitý úspěch, 
zejména pro svou inteligenci 
a vtip. Zároveň obsahuje řadu 
historických reálií, takže 
může sloužit i jako neobvyklá 
učební pomůcka a v nepo-
slední řadě je sama zdrojem 
řady popkulturních dodnes 
užívaných odkazů. Goscin-
nymu s Uderzem se povedlo 
komiks povýšit na svébytnou 
uměleckou formu. 

Na Asterixovi pracoval až 
do své předčasné smrti v roce 
1977, každý rok se dařilo vydá-
vat novou knihu. Vzniklo přes 
30 titulů, několik málo z nich 
i po jeho smrti. /mec/

Autor Asterixe 
 a Obelixe 

či Lucky Luka 
René Goscinny
by se letos dožil

90
let.

Výročí týdne

Nedožité devadesátiny krále komiksu a znalce dětských duší
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